
گنجشك و كلاغ هم موجب بروز آنفلوانزاى 
پرندگان مى شوند

داغ نرخ هاى مساجد بر دل 
داغداران

مديركل دامپزشكى خراسان رضوى در گفت و گو با قدس: قدس از قيمت هاى سرسام آور برگزارى مجالس ختم در مشهد گزارش مى دهد

قدس: مديركل دامپزشكى خراسان رضوى 
گفت: در صورت مشــاهده هر گونه نشــانه 
بيمارى آنفلوانزاى پرندگان حتى در پرندگان 
قفســى و خانگى، بى درنگ دامپزشكى را در 
جريان بگذاريد. دكتر مجيد روحانى نژاد به 

خبرنگار ما اظهار داشت: به دليل بروز اين...

قدس:  بعــد از چشــم و همچشــمى در 
تمام ســبك و ســياق زندگى امروزى، حالا 
مجلس هايى وارد رقابت شده اند كه خط آخر 
زندگى اســت!  متأسفانه بيشتر كسانى كه به 
آخر خط زندگى رسيده اند ناخواسته وارد گود 
اين رقابت مى شوند، هر چند كه دست شان از...
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كشف زمين خوارى 
ميلياردى در 

اسفراين

قدس: نماينده مردم شيروان گفت: اقدام هاى مناسب و اساسى 
براى ســامان دهى به وضعيت پدر و دختر شــيروانى كه شرايط 

زندگى مناسبى نداشتند از سوى سازمان هاى مختلف در حال...

 قدس: فرمانده انتظامى شهرســتان اسفراين از كشف يك فقره 
زمين خــواري و تصرف در اراضي ملي به ارزش يك ميليارد ريال 
خبر داد. سرهنگ جاويد مهرى گفت: برابر خبر رسيده مبنى بر...
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جيره بندى آب خط قرمز خراسان رضوي است
مديرعامل شركت آب منطقه اى در تحريريه قدس:
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.......صفحه 2 

ساعتى در آسايشگاه 
جانبازان امام خمينى(ره) 

مشهد

33 سال 
زندگى 

روى تخت!
قدس    بعضى ديدارها هيچ گاه تكرارى نمى شود، 
درســت مثل ديــدن آدم هايى كه اســطوره اند. 
اينجا جــزو جاهايى اســت كه بــراى ديداربهانه 
نمى خواهد، آسايشــگاه جانبازان امام خمينى(ره) 
پارك ملت را مى گويم.  هر زمان كه به سراغ شــان 
بروى لبخندى به احترامــت تقديم مى كنند. آخر 
آن ها نمى توانند ازجايشــان بلند شوند،حتى تعداد 
زيادى ازآن ها دستشــان را نمى توانند تكان دهند. 
اينجا همه جانبازان نخاعى، بالاى 70 درصد هستند 
كه بيش از سه دهه است كه پاهايشان رابه من وتو 

بخشيدند تا درآرامش قدم بزنيم.  از آسايشگاه كه...



ساعتى در آسايشگاه جانبازان امام خمينى(ره) مشهد

33 سال زندگى روى تخت
��ر

ســرور هاديان   بعضى ديدارها هيچ گاه 
تكرارى نمى شود، درست مثل ديدن آدم هايى 
كه اســطوره اند. اينجا جزو جاهايى است كه 
براى ديداربهانه نمى خواهد، آسايشگاه جانبازان 

امام خمينى(ره) پارك ملت را مى گويم. 
هر زمان كه به سراغ شــان بروى لبخندى به 
احترامت تقديم مى كنند. آخر آن ها نمى توانند 
ازجايشان بلند شوند،حتى تعداد زيادى ازآن ها 
دستشان را نمى توانند تكان دهند. اينجا همه 
جانبازان نخاعى، بالاى 70 درصد هستند كه 
بيش از سه دهه است كه پاهايشان رابه من وتو 

بخشيدند تا درآرامش قدم بزنيم. 

  چهره هاى آشنا
از آسايشــگاه كه وارد مى شــوم. حال وهواى 
ديگرى است. احوالپرسى كه مى كنم تعدادى 
از چهره ها آشــنايند، كنارشان كه مى نشينم، 
مى گويم: آمده ام كه يادآور شــوم، هميشــه 
دوســتتان داريــم و فراموشــتان نكرده ايم، 
بخصوص اين روزها. بعد همان لبخند مهربان 

هميشگى، روى لبانشان نقش مى بندد. 
يكى از جانبازان 70 درصد كه به سختى روى 
ويلچرش كمى جابه جا مى شود، مى گويد: پس، 
بنويس بعد از30 سال هنوز بايد از          مشكلات 
مان بگوييم! مگر چه خواسته ايم؟ يك ويلچر 

راحت براى يك جانباز گردنى 70 درصد خيلى 
توقع است؟ او بغض مى كند اما غرورمردانه اش 
اجازه نمى دهد كه ببارد اما چشمان شرجى اش 
را ازمن پنهان مى كند. ديدن همه مردهايى كه 
20 ساله بوده اند و به جنگ رفته اند وحالا بيش 
از 30 سال است كه هيچ گاه جوانى نكرده اند 
وهمه روزگار را روى ويلچرو تخت گذرانده اند و 
به خودشان كه آمدند، ديدند 50 ساله شده اند. 

هيچ كــدام راحت از كنار آن ها 
نمى توانم بگذريم. همان هايى كه 
هركدام قهرمان هايى هستند كه 
بى هياهو روزگار را به سر مى برند 
و به قول خودشان با خدامعامله 

كرده اند نه بنده هاى او. 

  توقع زيادى نداريم
بارها  حالا جانباز ديگرى كه 
با او مصاحبه داشــته ام از دور 
با ويلچرش به سراغم مى آيد 
و مى گويد: مــا توقع زيادى 
نداريــم امــا براســتى براى 
مســؤولان ما اين قدردشوار 
است كه مشكل 1200 جانباز 
بالاى 70 درصد قطع نخاعى 

و گردنى را نتواننــد حل كنند؟ حالا تعدادى 

از جوانان به مناسبت ايام پيروزى انقلاب براى 
ديدار و عرض ادب و احترام با شاخه هاى گل 

وارد مى شوند. 
خداداد مهربان جانباز 56 ساله مى گويد: مردم 

و جوانان ما همه خوبند. حال ما را مى پرسند.

  اما دريغ از حضور مسؤولان
او كه در سال 62 در كردستان و در 21 سالگى 
نخاعــش در جنگ آســيب 
ديــده، ادامه مى دهد:عمليات 
والفجــر2 و 3 بود كه مجروح 
شدم. آن زمان وظيفه ما بود 
وبــراى دفاع اســلام خاك و 
ناموس مان رفتيم. امروز وظيفه 
ديگران است كه مردمدارى و 
كشوردارى كنند، مسؤولان ما 

هم بايد مسؤول پذير باشند.
جانباز ديگرى هم با قدردانى از 
همسرش مى گويد: بيشتراز ما، 
همسرانمان از ما دردمندترند، 
اكثــر آن هــا ديســك كمر، 
آرتروزهاى شــديد گردن و پا 
و زانو دردهايى دارند كه بارها 

تحت جراحى قرار گرفته اند. 
ديگرى در انتهاى سالن آسايشگاه روى تخت 

دراز كشيده است، او هم از سال 64 قطع نخاع 
از گردن است. 

او مى گويــد: داوطلب بــودم و رفتم براى دل 
خودم و الان هم از هيــچ كس توقعى ندارم. 
براى كســى به جبهه نرفتم كه حالا از همان 
شخص توقع داشته باشــم. او ادامه مى دهد: 
درست 31 سال است كه فقط مى توانم سرم را 
تكان بدهم. بسيارى ازتجربه ها را ندارم، درست 
است كه جوانى نكرده ام اما زندگى فقط ديدن 
زيبايى هاى قابل لمس نيست. ما باور داشتيم و 

روى باورمان هستيم و اميدواريم. 

  33 سال زندگى روى تخت
عليرضا زرندى هم آن طرف تر روى تخت دراز 

كشيده است. 
او هم 33 ســال است كه روى تخت زندگى را 
مى گذراند. درفكه جانباز شده است و مى گويد: 
مسؤولان به فكر جامعه باشند، مشكلات ماهم 
حل مى شــود. ما خودمان را از همين مردم و 

جامعه مى دانيم.
مسؤول فرهنگى آسايشگاه هم ياد آور مى شود: 
اينجا 140 جانباز نخاعى و 70 پرسنل حضور 

دارند. 
حجت الاسلام دوان تصريح مى كند :اميدوارم 

حداقل ها را از اين عزيزان دريغ نكنيم. 

اخـــبار2

  استعفا تا اختلاف نظر                          
در شوراى فنى تئاتر

ايسنا: عبداالله برجسته در شرايطى از استعفاى خود از شوراى 
فنى تئاتر شــهر در جهت اعتراض به اجراى برخى نمايش ها 
خبر داد كه رئيس انجمن هنرهاى نمايشى استان تغييرها در 
اين شورا را مشخص شده و اختلاف نظر در خصوص اجراها را 

محدود به تنها يك نمايش مى داند.
عبداالله برجســته ، در خصوص استعفاى خود از شوراى فنى 
مجموعه تئاتر شهر مشهد اظهار كرد: تصميم گرفتم مدتى 
نباشم چون حس مى كنم اين اواخر به هر كارى اجازه اكران 
داده مى شود .من هم يك نفر هستم و نمى توانم جلوى خيلى 
از كارهــا را بگيرم و نگرش طورى اســت كه مخاطب را به 
طريقى بكوشيم در ســالن نگه داريم ولى سالن هاى ما فاقد 
شــخصيتى است كه بتواند تماشاچى را جذب كند و در اين 
شورا من به تنهايى نمى توانم كارى انجام دهم و به همين دليل 

تصميم گرفتم استفعا بدهم.
وى عنوان كرد: به هرحال هدف از تشــكيل شوراى فنى اين 
بوده اســت كه بتوانيم به يك ســطح كيفى بالا برسيم ولى 
نمايش هاى بى كيفيتى در ســالن اصلى تئاتر مشهد كه جزو 
اصلى ترين سالن هاى مشهد است، اجرا مى شود و مردم اين 

مسأله را از چشم شوراى فنى مى بينند.
عضو مستعفى شوراى فنى تئاتر شهر افزود: شخصيت و آبرو 
براى من اولويت بيشترى دارد و ترجيح مى دهم در اين اتفاقات 
نباشم. اينكه ما به هر طريقى و از هر راهى پول دربياوريم اصلاً 

درست نيست و دور از شأن تئاتر است.
رئيس انجمن هنرهاى نمايشى استان هم گفت: خبر استعفا 

صحت دارد اما هنوز موافقتى صورت نگرفته است.
جواد اشــكذرى اظهار داشت:  شوراى فنى با حضور سيدرضا 
حســينى، عبداالله برجسته وخود بنده مشغول فعاليت بود و 
تنها تغيير آن نسبت به دوره گذشته اضافه شدن بنده به اين 
مجموعه ذيل عنوان حقوقى، رئيس انجمن هنرهاى نمايشى 
است. وى افزود: مدتى بود كه به فكر تغيير اعضاى شوراى فنى 
تئاترشهر بوديم و آقاى برجسته از اين موضوع اطلاع داشتند.

وى خاطر نشــان كرد: به هرحال اعضاى جديد با نظر هيأت 
مديره انجمن هنرهاى نمايشى و معاون هنرى اداره كل ارشاد 

تعيين خواهند شد.
اشكذرى در رابطه با مطالب مطرح شده در خصوص اختلاف 
نظر در اجراى برخى نمايش ها در شــوراى فنى تئاتر شــهر 
عنوان كرد: چنين اختلافاتى غير از يك مورد وجود نداشــته 
اســت و نتيجه رأى گيرى در اين شورا همواره با اجماع يا 3 
رأى موافق داشته و يا 3 رأى مخالف بوده و تنها در خصوص 
يك نمايش ما شاهد آن بوديم كه نتيجه رأى گيرى دو به يك 
شد و ايشان با اجراى يك نمايش مخالف بودند.گفتنى است؛ 
شنيده ها حاكى از آن است كه سيد حجت طباطبايى جايگزين 
عبداالله برجسته در شوراى فنى تئاتر شهر مشهد خواهد شد.

 سرانه دانش آموزان روستايى 10 برابر 
دانش آموزان عادى است

خبرنگارقدس:  نيشابور/ 
ســرانه دانش آمــوزى يك 
نزديك  روستايى  دانش آموز 
به 10 برابر دانش آموز شهرى 
اســت و در تحليل كلان تر 
به ايــن نتيجه مى رســيم 
كه دولت توجــه ويژه اى به 

دانش آموزان روستايى دارد.
مديــر آمــوزش و پرورش 

نيشــابور اظهاركرد: مدير ما در مــدارس بايد نماينده تفكر 
سيستم و سياست هاى سازمان باشد. 

ســيد جواد قوامى نژاد افزود: يك ششــم دانــش آموزان ما 
روستايى هســتند، 30 درصد همكاران ما در روستا خدمت 
مى كنند، بيشتر ســاخت و سازهاى ما در ســال جارى در 
روستاها صورت گرفته است و ساليانه مبلغ قابل توجهى هزينه 

سرويس دانش آموزى به روستاها تخصيص مى يابد.
وى خاطرنشــان كرد: ســرانه دانش آموزى يك دانش آموز 
روســتايى نزديك به 10 برابر دانش آموز شــهرى است و در 
تحليل كلان تر به اين نتيجه مى رسيم كه دولت توجه ويژه اى 

به دانش آموزان روستايى دارد.
قوامى نژاد يادآورشد: نيشابور يك شهرستان كاملاً برخوردار 

نيست و ما فقط 12 هزار دانش آموز روستايى داريم.

 ثبت وقف جديد در قدمگاه نيشابور
قدس: ششــدانگ يك واحد تجارى در شهر قدمگاه نيشابور 
به عنوان هفدهمين وقف سال جارى در اين شهرستان ثبت    
شد.ششدانگ يك واحد تجارى واقع در شهر قدمگاه توسط 
واقف خير انديش محمد خاتمى نژاد وقف شد تا درآمد حاصل 
از آن صرف هزينه هاى جارى مســجد امام على (ع) شــود. 
خاتمى نــژاد در گفت وگو با خبرنگار ما هدف خود از وقف را 
اعتقاد به خدا ذكر كرد. وى افزود: هدف از ساخت اين مسجد 
ايجــاد مكان فرهنگى ومذهبى جهت تجمع مردم و رضايت 

خداوند و كمك به مردم است.

امام جمعه بشرويه:
  تشكيل بسيج از اركان اساسى مسجد 

است
بشرويه/ خبرنگار قدس: 
به همت امام جمعه و مسؤول 
امــور مســاجد، همايش و 
روزه  آموزشــى يك  كارگاه 
«خادمين مساجد» با حضور 
امامان جماعت، هيأت امناى 
مســاجد، طلاب حوزه هاى 
بــرادران و خواهران  علميه 
و فرمانــدار، خبرنــگاران و 
مسؤولان استانى در محل مصلاى ستاد نماز جمعه بشرويه 

با حضور بى نظير مردم برگزار شد. 
 امام جمعه بشرويه در همايش «مساجد، تراز انقلاب» گفت: 

مساجد بشرويه بايد به تشكل هاى بسيج مجهز شوند. 
حجت الاسلام و المسلمين شمس الدين با تأكيد بر تشكيل 
بسيج در مساجد اظهارداشت: تشكيل بسيج از اركان اساسى 
مســاجد است و بايد هيأت امناى مساجد تلاش كنند كه از 
ظرفيت بســيج براى راه اندازى برنامه هاى مختلف فرهنگى، 

مذهبى و بصيرت افزايى بهره مند شوند.
وى همچنين دهه فاطميه را تســليت گفت و با قدردانى از 
حضــور مردم در راهپيمايى 22 بهمن افزود: حضور ميليونى 
مردم در راهپيمايى 22 بهمن جواب دندان شكنى به آمريكا و 

تحريم هاى بى اثر آن داد.
امام جمعه بشــرويه خدمتگزارى در حوزه مساجد را توفيق 
بزرگى دانست و ادامه داد: مساجد پايگاه ويژه مسلمانان است 
و افتخار خدمتگزارى در اين پايگاه را خداوند به هر كســى 

عطا نمى كند. 
وى افزود: خداوند متعال خدمتگزارى در مسجد را به پيامبران 
خود واگذار كرده كه نشان مى دهد جايگاه اين خدمت چقدر 

بالا است.
شمس الدين با تأكيد بر اينكه مسجد بايد پايگاه وحدت باشد، 
بيان كرد: مساجدى مورد تأييد اسلام است كه همچون مسجد 
قبا پايگاه وحدت باشد و در كنار آن مساجدى همچون ضرار 
هم هست كه مركز تفرقه افكنى شد و به دستور پيامبر(ص) 

تخريب شد.

  يادواره 256 شهيد شهرستان جوين 
برگزار شد

جوين/ خبرنگارقدس:  يادواره 256 شــهيد دفاع مقدس، 
سه شهيد گمنام و دو شهيد مدافع حرم شهرستان جوين در 

مسجد جامع شهر نقاب برگزار شد.
قاسم جعفرى نماينده سابق مردم بجنورد در مجلس شوراى 
اســلامى و از يادگاران دفاع مقدس در اين مراسم با اشاره به 
اينكه شهدا اســوه اراده و صلابت بودند و هيچ گاه از دشمن 
نترسيدند، اظهار داشت: جنگ امروز، جنگ اراده هاست و آن 

ملتى شكست مى خورد كه در اراده شكست بخورد.
وى افزود: شهدا باورداشتند كه در مسير درست قرار دارند و 
عــلاوه بر ولى فقيه، فرمانده كل غايب از نظر بر آن ها نظارت 

دارد.
اين يادگار دفاع مقدس با بيان اينكه شــهدا هوشيار بودند و 
هيچ گاه فريب دشمن را نخوردند، گفت: شهدا دشمن شناس 
بودند و هيچ گاه به جنود شــيطان دل خوش نكردند، چون 

مى دانستند شيطان قابل اعتماد نيست. 

  برگزارى يادواره شهداى كلاته ميمرى 
و فتح آباد جوين

جوين/ خبرنگارقدس: يادواره 12 شهيد روستاهاى كلاته 
ميمرى و فتح آباد از توابع بخش مركزى شهرستان جوين در 

مسجد روستاى ميمرى برگزار شد.
در اين مراسم با شــكوه اهالى روستا و مسؤولان شهرستان، 

فرماندارى و فرماندهان انتظامى و روحانيون حضور داشتند.
در ادامه اين مراســم با شــكوه تعــدادى از رزمندگان دفاع 
مقدس ضمن تشريح زندگينامه شهدا خاطرات خود را تعريف        

كردند.

فرماندار خواف:
  خبرنگاران بايد آزادانه اخبار را 

منعكس كنند
ابراهيم باى: نشست خبرى 
فرماندار خواف با خبرنگاران 
در محل فرمانــدارى برگزار 

شد. 
فرمانــدار خــواف در ايــن 
نشست گفت: دولت و نظام 
از هر اقدامــى براى افزايش 
فعاليت خبرنگاران و انعكاس 
مســايل مختلــف حمايت 

مى كنند. 
محمد رضا پهلوان نژاد خاطرنشــان كرد: خبرنگاران بايد با 
رعايت مصالح و منافع عمومى مردم و شهرســتان آزادانه و 
شفاف نســبت به انعكاس اخبار، گزارشات و مشكلات مردم 

بيش از گذشته فعاليت كنند. 
وى هدف از برگزارى اين نشست را تجليل از اصحاب رسانه و 
حضور پررنگ در انعكاس به موقع اخبارو دستاوردهاى دولت 
در دهه فجر عنوان كرد و افزود: امسال در دهه فجر 95 پروژه 
عمرانى، اقتصــادى، فرهنگى و... با اعتبــارى افزون بر 170 

ميليارد ريال افتتاح يا عمليات اجرايى آن ها آغاز شد.
فرماندار خــواف در ادامه بر اســتفاده از ظرفيت خبرنگاران 
شهرســتان خواف براى رشد و اعتلاى اين شهرستان تأكيد 
كرد و بيان داشت: در سال آينده، انتخابات را در پيش داريم 
و اميدواريم با همكارى خبرنگاران بتوانيم، مشاركت حداكثرى 

مردم را شاهد باشيم.

قدس: پرونده آبادگران مشهد روى ميز شوراى حفظ حقوق 
بيت المال

نيش و نوش: واقعاً آبادگران اراضى ملى و ارتفاعات مشــهد 
رو آباد كردن!

قدس: حل مشــكل كشــف رود با ساخت تصفيه خانه هاى 
جديد

نيش و نوش:پس، از اين به بعد ســبزى در مشهد در 2 نوع 
ســبزى فاضلاب خام و ســبزى فاضلاب تصفيه شده عرضه 

ميشه!
قدس:بزنگان منطقه طبيعت گردى است؛ گردشگرى نيست

نيش و نوش: ولى نه بودجه گردشگرى مى گيره و نه اعتبار 
طبيعت گردى بهش اختصاص ميدن!

قدس: اختصاص 900 ميليارد ريال اعتبار براى پروژه قطار 
برقى مشهد- گلبهار

نيش و نوش:هر وقت قطار برقى مشهد- تهران راه افتاد، قطار 
مشهد- گلبهارم راه ميفته!

قدس: خراسان خاستگاه علم، دانش و ادب است
نيش و نوش: ولى الان خاستگاه اليت، پديده و ميزان است!

قدس:مردم كوهسرخ از نعمت گاز شهرى برخوردار شدند
نيش و نوش: بايد دعاشو بجون كشورهاى دوست و همسايه 

بكنن كه ديگه از ايران گاز نخواستن!

��ش و �وش
سعيد ترشيزى

��ر

بجستان/ خبرنگارقدس در حالى كه بيش از 6 ســال از طرح جابربن حيان در 
مدارس مى گــذرد، اولياى دانش آموزان در اعتراض به اين طــرح آن را ابتر و بيهوده 

دانسته اند كه موجبات سر گردانى اوليا و فرزندانشان را فراهم كرده است.
به گــزارش خبرنگار ما يكى از اوليا در اين زمينه مى گويد: من 
نمى دانم اين طرح چيســت و به چــه جهت به بچه ها تكليف 
مى شــود زيرا علاوه بر اينكه ازدرسشان عقب مى افتند، خانواده 
بايد چندين روز سرگردان باشد تا لوازم و وسايل را براى اين طرح 
تهيه كند و سرانجام پس از اجرا چند روز بعد آن را در زباله دانى 
اداره مى بينيم! اين طرح بدون هيچ بازخوردى هزينه و زحمات 

زيادى را بر خانواده ها تحميل مى كند.
يكــى ديگر از مادران با بيان اينكه حدود يك ماه اســت، فكرم 
مشغول كار اين طرح شده و فرزندم نگران درست شدن كارهاى 
اين طرح است، اظهار مى دارد: آيا بهتر نيست معلمان و مسؤولان 
مدارس اعلام كنند كه اين كار مربوط به خود دانش آموز است و 

بايد از خلاقيت خودش براى كار استفاده كند؟
 وى افزود: علاوه بر صرف هزينه هاى گزاف، متأســفانه نه تنها چيزى عايد فرزندانمان 
نمى شود بلكه بعد از تلاش و كار زيادى كه اوليا انجام مى دهند و تأييد نمى شود، دانش 

آموزان سر خورده و نااميد شده اند.
حميد رمضانى معاون آموزشى اداره آموزش و پرورش بجستان در اين خصوص گفت: 
اصل اين كار از آن اوليا نيست بلكه در نظام جديد در دوران ابتدايى مى خواهد، تراوش 
فكرى و خلاقيت دانش آموزان را نمايان ســازد و دانش آموزان 
بتواننــد با خلاقيت خود طرح و يا كار جديدى را با اســتفاده از 

كمترين لوازم و با كمترين هزينه ايجاد كنند.
وى افزود: بارها درمدارس تأكيد شده و به دبيران و اوليا تذكر داده 
شــده كه بگذاريد، دانش آموزان از خلاقيت خود استفاده كنند. 
قرار نيست، ولى دانش آموز جاى او را بگيرد، اما متأسفانه باز هم 

اين كار تكرار مى شود.
معاون آموزشى اداره آموزش و پرورش بجستان با بيان اينكه بسيارى 
از دانش آموزان با خلاقيت خود و اجراى يك كار ساده توانسته اند، 
امتياز خوبى بگيرند از اوليا خواســت كار را به خود فرزندان واگذار 

كنند كه هم متكى به خود باشند و هم وادار به خلاقيت شوند.
 رمضانى ادامه داد: هــدف اصلى از اجراى طرح جابربن حيان با 
توجــه به نظام جديد در مقطع ابتدايى خلاقيت و تراوش فكرى 

دانش آموزان است كه متأسفانه كمتر به اين مهم پرداخته مى شود.

اعتراض اوليا به يك طرح آموزشى 

طرح جابربن حيان؛ نگرانى دانش آموزان  و سرگردانى خانواده ها

به گــزارش خبرنگار ما يكى از اوليا در اين زمينه مى گويد: من 
نمى دانم اين طرح چيســت و به چــه جهت به بچه ها تكليف 
مى شــود زيرا علاوه بر اينكه ازدرسشان عقب مى افتند، خانواده 
بايد چندين روز سرگردان باشد تا لوازم و وسايل را براى اين طرح 
تهيه كند و سرانجام پس از اجرا چند روز بعد آن را در زباله دانى 
اداره مى بينيم! اين طرح بدون هيچ بازخوردى هزينه و زحمات 

يكــى ديگر از مادران با بيان اينكه حدود يك ماه اســت، فكرم 
مشغول كار اين طرح شده و فرزندم نگران درست شدن كارهاى 
اين طرح است، اظهار مى دارد: آيا بهتر نيست معلمان و مسؤولان 
مدارس اعلام كنند كه اين كار مربوط به خود دانش آموز است و 

خبرنگارقدس:  نيشابور/ 
ســرانه دانش آمــوزى يك 
نزديك  روستايى  دانش آموز 
 برابر دانش آموز شهرى 
اســت و در تحليل كلان تر 
به ايــن نتيجه مى رســيم 
كه دولت توجــه ويژه اى به 

مديــر آمــوزش و پرورش 

خبر

شهداى روحانى نور علم و جهاد را باهم تلفيق كردند
تربــت جــام / خبرنگارقدس  عضو 
تفحص ســيره شهداى قم خطاب به طلاب 
بســيجى حوزه علميه تربت جام در تربيت 
جوانان گفــت: حوزه هاى علميه بايد الگوى 
تربيتى باشــند و جوانانى حماسى، فاطمى، 

جهادى و حسينى پرورش دهند. 
حجت الاســلام صادقى عضو تفحص سيره 
شــهداى قم با تجليل از مقام والاى شهداى حرم گفت: حضور در محفل شهدا و تنفس در اين 
فضاى معنوى ســعادتى بس بزرگ ااســت كه از جانب خدا براى دلدادگان و عاشقان راه ايثار و 

شهادت نصيب شده است. 
وى بيان داشــت: بهترين چيزى كه خداوند به انســان عطا مى كند مقام والاى شهادت و بهترين 
درخواست بنده از خداوند طلب شهادت است. يادگار دفاع مقدس با ترسيم جايگاه رفيع شهدا و 8 
شهيد روحانى و طلبه اين شهرستان يادآور شد: شهداى روحانى نور علم و جهاد را باهم تلفيق كردند 
و با انتخاب آگاهانه، رســاله عمليه را در ميدان نبرد، عملى نمودند. حجت الاسلام صادقى خطاب 
به طلاب در تربيت جوانان خاطرنشــان كرد: حوزه هاى علميه بايد الگوى تربيتى باشند و جوانان 

حماسى، فاطمى، جهادى و حسينى پرورش دهند و تبليغ دين را نبايد وابسته به دنيا و پول كند.

خبر

استقبال بي نظيرمردم نيشابور از كاروان فجر 38
نيشابور/ خبرنگارقدس  مردم ازكاروان 
فرهنگي هنري فجر 38 كه براي نخستين 
بــار در خراســان رضوي به روســتاهاي 
شهرستان نيشابور وفيروزه رفت، استقبال 

بى نظيرى كردند.
كانون هاى  ويژه  مســؤول دفترنمايندگي 
فرهنگــى وهنرى مســاجد اداره فرهنگ 
وارشاد اسلامي شهرستان نيشابور اظهار كرد: كاروان فرهنگي هنري فجر38 همزمان با دهه 
فرخنده فجر95 جهت هر چه باشكوه تر برگزار شدن اين جشن بزرگ ملى با همكاري اداره 
فرهنگ و ارشاد اســلامي، دبيرخانه كانون هاي فرهنگي و هنري مساجد خراسان رضوي و 
مديران كانون ها به روستاهاي شهرستان هاي نيشابور وفيروزه رفت كه اقبال بي نظير مردم 

اين روستاها رادر پي داشت. 
حجت الاسلام والمسلمين هادي حسين آبادي گفت: كاروان فرهنگي هنري فجر 38 به مدت 
هفت شب مقارن با دهه فرخنده فجر95 در هفت روستاي بوژمهران، مژدآباد، قدمگاه، قاسم 
آباددهنه، قلعه يزدان، سخدر و شاداب نيشابور و فيروزه با محوريتّ مساجدي كه داراي كانون 

فرهنگي و هنري هستند، حضور يافتند.
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مديركل كميته امداد خراسان رضوى: 
200 مددجوى كميته امداد 

به عتبات مشرف شدند 
امــداد  كميتــه  مديــركل  تســنيم  
خراســان رضوى گفت: تاكنون در خراســان 
رضــوى 200 مددجوى منتخب اين نهاد به 
زيارت امام حسين(ع) و عتبات عاليات مشرف 

شدند. 
محسن مسعوديان راد در همايش 400 نفرى 
ويژه مادران و دختران تحت پوشــش كميته 
امداد خراســان رضوى كه با عنوان «همراهان 
انقلاب و رهپويان ولايت» در سالن اجتماعات 
اردوگاه ثامن الائمه(ع) كميته امداد اســتان 

برگزار شــد، اظهار داشــت: همزمان با ايام 
ســوگوارى حضرت فاطمه زهرا(س) توفيق 
ميزبانــى از 400 نفــر از مــادران و دختران 
تحت پوشــش كميته امداد خراسان رضوى 
از شهرســتان هاى نيشــابور، كلات، سبزوار، 
كاشــمر، ســرخس و تربت حيدريه داريم و 
برنامه هاى متنوعى بــا محوريت زيارت امام 

رضا(ع) براى اين گروه در نظر گرفته ايم.
مديركل كميته امداد خراســان رضوى ادامه 
داد: با وجــود برخى از مشــكلات همچون 
گرانــى و تورم كه براى همــه جوامع وجود 
دارد، خوشــبختانه از امنيت خوبى در كشور 
برخوردار هســتيم به گونه اى كه در بيرون از 
مرزها همه تشــنه يك لحظه داشتن امنيت 

موجود كشور ما هستند. 

مســعوديان راد با اشــاره به كســب رتبه و 
جايگاه هــاى برتر كشــور در ســطح جهان 
تصريح كرد: خوشــبختانه كشــور ما در رده 
خوبــى از دانش قــرار دارد كه اين ها مرهون 
فعاليت شبانه روزى همه نهادها و افراد دخيل 
است تا كشور را به جايگاه هاى بلند و رفيعى         

برسانند.
وى با بيان اينكه در حــال حاضر 170 هزار 
خانوار از كميته امداد خراسان رضوى خدمات 
دريافت مى كنند، تأكيد كــرد: فعاليت هاى 
مختلــف امور فرهنگى در قالب آموزشــى و 
اردويــى به 8 هزار خانوار ارايه مى شــود كه 
آموزش ها شامل مهارت هاى زندگى، احكام، 
سبك زندگى دينى و ايرانى، تصحيح نماز و 
امور قرآنى و برنامه هاى اردويى شامل زيارت 

عتبات، مشــهد ، قم و جمكران و راهيان نور 
است.

مديركل كميته امداد خراسان رضوى زيارت 
عتبات عاليات را آرزوى همه مسلمانان خواند 
و خاطرنشان كرد: تاكنون در خراسان رضوى 
200 مددجوى منتخــب اين نهاد به زيارت 
امام حسين(ع) و عتبات عاليات مشرف شدند. 
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مهناز خجسته نيا  بعد از چشم و همچشمى 
در تمام ســبك و سياق زندگى امروزى، حالا 
مجلس هايى وارد رقابت شده اند كه خط آخر 

زندگى است!
متأسفانه بيشتر كسانى كه به آخر خط زندگى 
رســيده اند ناخواســته وارد گــود اين رقابت 
مى شــوند، هر چند كه دست شان از زمين و 
زمان كوتاه مانده و تنها اميدشــان به كسانى 

است كه جزو بازماندگان او هستند. 
ايــن روزها مردگان بيشــتر از زنده ها گرفتار 
تجملات شــده اند با اين تفاوت كه كسى كه 
در اين رقابت شركت مى كند خودش اختيارى 

ندارد و خرجش هم به عهده او نيست.
رقابتى كه از لحظه قطعى شدن مرگ با مكان 
خريد قبر آغاز مى شــود و گاه تا يك سال در 

قالب مراسم آيينى طول مى كشد. 
مراســمى كه بــه بهانه تفاخــر، بزرگنمايى، 
شأن هاى خانوادگى تا چند صد ميليون تومان 
آب مى خورد، در حالى كه هيچ معيار و معنايى 

ندارد.
از قيمت هاى متفاوت قبور در آرامســتان هاى 
مختلف، مســاجد برگــزار كننــده، انتخاب 
قارى هاى بين المللى، نرخ هاى نجومى شركت 
تشريفاتى، پذيرايى مجلل، سالن هاى غذاخورى 
vip و تاج گل هاى چنــد ميليونى گرفته تا 
«تم» مجلس كه بتازگى مد شــده سناريويى 
است كه مى خواهد اختلافات طبقاتى را به رخ 

بكشاند.  

  وقتى مسجد اولين گام رقابت مى شود
انتخاب مســجد براى برگزارى مجالس ختم، 

اولين گام شركت در اين رقابت است. 
به عنوان مثال مسجد ... معمولاً محل برگزارى 
مراسم ختم متوفيان طبقه مرفه است، هر چند 
كه بيش از سه مســجد ديگر هم در مناطق 
بالاى شــهر جزو پرتقاضاتريــن و گران ترين 

مساجد مشهد هستند!
رقم هاى دريافتى مســاجد با توجه به همين 
معيارهــا از 300 هزار تومان براى نيمى از روز 
تا 1/5 ميليون تومان براى دو نوبت در روز در 

نوسان است.
گزارش خبرنگار ما در كسب آخرين رقم ها از 
قيمت مساجد بالاى شهر حاكى است قيمت 
مســاجد بســته به تجملات درونى مسجد و 
كاركنان پذيرايى، مداح، قارى و واعظ متفاوت 

است.
با اين شــرايط مسجد ... يكى از مساجد گران 
مشهد اســت كه براى نصف روز حدود 750 
هزار تومان و براى دو نوبت در روز حدود يك و 

نيم ميليون تومان دريافت مى كند. 
اين مسجد يكى از تازه ساز ترين مساجد واقع 

در معروف ترين بلوارهاى شهر است. 
مســجدى كه هر روز ميزبان مجالس ترحيم 
امواتى است كه يا خودشان و يا بازماندگانش 
جزو چهره هاى سرشــناس و يا مديران شهر  

هستند.
 مسجد خوشنام ديگرى هم داريم كه در طول 
سال بارها ميزبان مديران و هنرمندانى مى شود 
كه دوســت دارند در فضايى آرام و بى حاشيه 
ختم عزيــزان خود را برگــزار كنند. ميزبانى 
خوب متوليان آن، اســم اين مسجد را بر سر 
زبان انداخته به گونه اى كه حتى افراد زيادى 
از مردم عادى هم مراسم خود را در اين مسجد 

برگزار مى كنند. 

  تشريفات براى صفر تا صد 
دوميــن گام در رقابت مجالس ترحيم حضور 
شركت هاى تشــريفاتى است كه براساس نوع 
تجملاتى كه لحاظ مى كنند قيمت هاى آن ها 

متفاوت است.
اين شركت ها كه حالا به دليل نظارت نداشتن، 
پا را فراتر گذاشته اند نرخ هايى دارند كه هزينه 
معروف ترين آن ها فقط در توان مديران ارشد و 

صاحبان صنايع و چهره هاى سرشناس است!
اين شــركت ها با قيمت هاى متفاوتى از صفر 
تا صد مراســم تشــييع و ترحيم را برعهده 

مى گيرند.  
در قالب اين تشريفات ميزهايى بسيار مجلل 
در مجالس ترحيم چيده، تاج گل هايى آذين 
شده و غذاهايى سرو مى شود كه موجب تأسف 

است. 
همچنين از سوى اين شركت ها قاريانى براى 
تلاوت آيات آســمانى در محافل به كار گرفته 
مى شوند كه بين نيم تا يك ميليون تومان براى 
هر روز دريافت مى كنند! اين در حالى اســت 
كه همه اين مجالس براى شــادى روح اموات 
و آرامش بازماندگان متوفى برگزار مى شود نه 
مراسمى آزاردهنده كه نه تنها هيچ سودى براى 
فرد از دنيا رفته ندارد بلكه از ديد رفتارشناسى 
پذيــرش آن غير قابل قبول و بيشــتر جنبه 

خود نمايى دارد.

  متوليانى كه تصميم گير نيستند
گزارشــگر مــا در واكاوى هياهــوى قيمت 
مساجد سراغ واحد بازرســى اداره كل اوقاف 
و امــور خيريــه خراســان رضوى مــى رود. 
عجمى كارشناس واحد بازرسى در گفت وگو 
با گزارشــگر ما مى گويد: نرخ مســاجد براى 
برگزارى مراسم ترحيم توسط هيأت امناى هر 

مسجد تعيين مى شود.
وى با بيان اينكه قانونگذار مصوب كرده بخشى 
از امور مســاجد توســط اداره اوقاف و بخشى 
توسط مركز رسيدگى به امور مساجد پيگيرى 
شود، مى افزايد: اما اين دو ارگان هيچ دخالتى 
در تصميم گيرى براى نرخ مساجد ندارند، مگر 

اينكه شكايتى ارسال و يا حقى اجحاف شود.
اين مقام مســؤول با اشــاره به رايگان بودن 
هزينه هاى آب و برق مســاجد اظهار مى دارد: 
پولى كه از سوى شهروندان به جهت برگزارى 
مراســم ترحيم در مســاجد برگزار دريافت 
مى شود، بعضاً فقط بايد بابت خريد تجهيزات 
و يا تعميرات مسجد هزينه شود.وى با تأكيد 
بر ضرورت شفاف ســازى صورتحساب مالى 
مســاجد مى گويد: اين در حالى است كه امام 
جماعــت و اعضاى هيأت امناى مســاجد به 
عنوان امين بايد كاملاً در جريان مسايل مالى 
مساجد باشند. وى در عين حال اظهار مى دارد: 
تاكنون هيچ شــكايت و يا اعتراضى نسبت به 

نرخ مساجد به اين واحد نشده است!

روی �ط حاد�

سلام �شاور

��ر
 جمع آورى روزانه 22 تن زباله 

بيمارستانى در مشهد

قدس: روزانه در شهر مشهد به طور ميانگين هزار و 800 تا 2 
هزار تن زباله توليد مى شود.

معاون خدمات و محيط زيســت شهرى شهردارى مشهد با 
اعلام اين مطلب گفــت: از اين ميزان هزار و 200 تن روزانه 
در محل دفن در محور 35 كيلومترى مشهد در مسير جاده 
ميامى، دفن مى شــود كه با توجه بــه مطالعه ها و اقدام هاى 
كارشناسى اين محل تا سال 1408 گنجايش زباله هاى روزانه 
شهر مشهد را دارد.وى تصريح كرد: در كنار آن روزانه 22 تن 

زباله بيمارستانى نيز جمع آورى و دفن مى شود.
كاظمــى گفت: اگر ما در قــدم اول، اصلاح الگوى مصرف و 
ســپس تفكيك زبالــه را از مبدأ رعايت كنيــم اين ميزان 
زباله دفن نخواهد شــد و تبديل به يك فرصت بهينه جهت 

اشتغال زايى براى جوانان و كمك به اقتصاد مى شود.

كشف زمين خوارى ميلياردى در اسفراين

بجنــورد- خبرنگار قدس: فرمانده انتظامى شهرســتان 
اســفراين از كشف يك فقره زمين خواري و تصرف در اراضي 

ملي به ارزش يك ميليارد ريال خبر داد.
سرهنگ جاويد مهرى گفت: برابر خبر رسيده مبنى بر اينكه 
فردى در اسفراين اقدام به تصرف غيرقانونى 850 متر مربع 
از اراضي ملي و ســاخت و ســاز كرده، موضوع در دستوركار 

مأموران پليس آگاهي اين شهرستان قرار گرفت.
وى با اشاره به اينكه مأموران پس از هماهنگي با مقام قضايي 
به همراه نماينده اداره راه و شهرسازي اسفراين به محل اعزام 
شدند، افزود: بنابر گزارش مأموران متهم اقدام به پي كني دور 
زميني كه هيچگونه مدرك مالكيتي نداشته و جزو اراضي ملي 
بود، كرده كه با دستور قضائي از ادامه كار وي جلوگيري شد.

فرمانده انتظامي شهرستان اسفراين در ادامه با اشاره به اينكه 
ارزش اين زمين يك ميليارد ريال برآورد شده است، تصريح 
كرد: متهم پس از تشكيل پرونده براي سير مراحل قانوني به 

مراجع قضايي معرفي شد.

قدس از قيمت هاى سرسام آور برگزارى مجالس ختم در مشهد گزارش مى دهد

  كشف 135 كيلو ترياك از بطرى هاى داغ نرخ هاى مساجد بر دل داغداران
نوشابه و كاميون

بجنورد- خبرنگار قدس: فرمانده انتظامى خراسان شمالى 
از كشــف 135 كيلو ترياك طى 2 عمليات مشترك پليس 
مبارزه با مواد مخدر استان با پليس سمنان و خراسان جنوبى 

خبر داد. 
سردار عليرضا مظاهرى گفت: در پى گزارش هاى رسيده مبنى 
بر اينكه شــخصى با هويت مشخص با يك دستگاه خودروى 
تريلى قصد انتقال موادمخدر از اســتان هاي جنوبي كشور به 
خراســان شمالى را دارد، موضوع در دستور كار پليس مبارزه 
با موادمخدر استان قرار گرفت. وى با بيان اينكه مأموران پس 
از اتخاذ تدابير لازم و هماهنگى با پليس مبارزه با موادمخدر 
استان سمنان به شهرستان شاهرود اعزام شدند، افزود: مأموران 
موفــق به شناســايي و توقيف خودروي مذكــور در ورودى 
شهرستان شاهرود  شــدند. وى با اشاره به اينكه مأموران در 
بازرسى از خودرو 43 بطرى نوشابه حاوى 70 كيلوگرم ترياك 
كه به طرز ماهرانه در قســمت ريش خودرو جاســازى شده 
بود كشف كردند، تصريح كرد: در اين زمينه راننده خودروى 
تريلى دستگير شد. فرمانده انتظامى خراسان شمالى همچنين 
از كشــف 65 كيلو گرم ترياك در عمليات مشترك با پليس 
خراسان جنوبى خبر داد و گفت: مأموران اين ميزان موادمخدر 
را از فردى كه قصد انتقال آن با يك دستگاه خودروى كاميون 

از استان كرمان به خراسان شمالى را داشت كشف كردند.
ســردار مظاهرى افزود: مأمــوران خــودروى موردنظر را با 
اتخاذ تدابيــر لازم و هماهنگى با پليس مبارزه با موادمخدر 
اســتان خراسان جنوبى در محور خوسف به بيرجند توقيف 
و موادمخدر مشــكوفه را كه به طرز ماهرانه در 51 عدد لوله 

پوليكا جاسازى شده بود كشف كردند.

كشف يك تن گوشت غيربهداشتى
 در مشهد

قدس: مأموران كلانترى رســالت مشــهد يك تن گوشت 
غيربهداشتى را قبل از توزيع در بازار كشف كردند.

فرمانده انتظامى اســتان خراســان رضوى با اعلام اين خبر 
گفت: طى گزارشى به كلانترى 41 رسالت مبنى بر جابه جايى 
محموله گوشــت غيربهداشــتى از يكى از شهرهاى شمالى 
اســتان به شهر مشهد با يك دستگاه وانت نيسان يخچالدار 
تيمى از مأموران اين كلانترى موضوع را در دســتوركار خود 
قرار دادند.وى افزود: مأموران كلانترى رسالت با كنترل مبادى 
ورودى شهر مشهد خودرو موردنظر را شناسايى و با كنترل 
نامحسوس آن هنگام تخليه بار به داخل يك كارگاه وارد عمل 
شدند.سردار اميرى مقدم تصريح كرد: مأموران كلانترى 41 
پس از بررسى مدارك بار خودرو، در بازرسى از آن 50 لاشه 
گوسفندى به وزن تقريبى يك تن به صورت غيربهداشتى و 
فاقد هرگونه مجوز حمل را كشــف كردند. فرمانده انتظامى 
استان خراسان رضوى خاطرنشــان كرد: با هماهنگى مقام 
قضايى كارگاه پلمب و فرد متخلف با تشكيل پرونده براى سير 

مراحل قانونى روانه دادسرا شد.

كشف 160 رأس دام قاچاق از 3 دستگاه 
كاميونت

تايباد- خبرنگار قدس: با هوشيارى پليس تايباد 160 رأس 
دام قاچاق پيش از رسيدن به مقصد كشف شد.

فرمانــده انتظامى تايباد با اعلام اين خبر گفت: روز شــنبه 
مأموران گشت پاســگاه كرات اين شهرستان هنگام كنترل 
خودروهــاى عبورى در محور خواف- تايباد، به 3 دســتگاه 
كاميونت حامل گوسفند مشــكوك شده و خودروها را براى 
بررسى بيشتر متوقف كردند. سرهنگ ناگهانى افزود: مأموران 
پس از متوقف كردن اين خودروها كه به مقصد مشــهد در 
حركت بودند و بررسى مدارك بار آن ها، 160 رأس گوسفند 

فاقد هرگونه مجوز بهداشتى و گمركى را كشف كردند.
وى بــا بيان اينكه ارزش ريالى احشــام قاچاق 800 ميليون 
ريال برآورد شده است، تصريح كرد: دام ها به اداره دامپزشكى 
شهرستان تحويل و افراد متخلف پس از تشكيل پرونده براى 

سير مراحل قانونى به مقام قضايى معرفى شدند.

بى احتياطى راننده پرايد جان راكب 
موتورسيكلت را گرفت

قدس: تصادف ســوارى پرايد با موتورســيكلت در شهرستان 
تربت حيدريه راكب موتورسيكلت را به كام مرگ كشاند.سرهنگ 
«اكبر آقابيگى» فرمانده انتظامى شهرســتان تربت حيدريه با 
اعلام اين خبر گفت: شــنبه گذشته خبرى مبنى بر يك فقره 
تصادف جرحى در خيابان رضاشــهر 21 به مركز فوريت هاى 
پليسى 110 اعلام شد.وى افزود: با اعلام خبر بلافاصله تيمى 
از مأموران كلانترى 11 به همراه عوامل امدادى براى بررســى 
موضوع به محل اعزام شدند.سرهنگ آقابيگى تصريح كرد: در 
بررسى هاى به عمل آمده مشــخص شد يك دستگاه سوارى 
پرايد با يك دستگاه موتورسيكلت به راكبى جوانى 24 ساله به 
نام امير برخورد كرده است.وى اشاره كرد: متأسفانه بر اثر اين 
سانحه راكب موتورسيكلت پس از انتقال به بيمارستان به علت 
شدت جراحات وارده فوت كرد.وى خاطرنشان كرد: كارشناس 
تصادفات پليس راهور علت وقوع حادثه را رعايت نكردن حق 

تقدم از سوى راننده خودرو پرايد اعلام كرده است.

 ازدواج با زن مطلقه
با ســلام ، پسرى 30 ساله هســتم كه 7 سال هست به 
خانم مطلقه اى علاقه مند شــده ام كه يك دختر پنج ساله 
هــم دارد. ما با هم نقاط مشــترك زيــادى داريم و واقعاً 
احساس مى كنم با او خوشبخت مى شوم. اما جرأت گفتن 
اين موضوع را بــه والدينم ندارم. لطفاً راهنمايى بفرماييد 

كه چكار كنم؟ با تشكر از پاسخ شما.
زهره نخعى كارشناس ارشد روان شناسى

با ســلام ، ازدواج يك پسر مجرد با زن مطلقه در فرهنگ 
ما هنوز جا نيفتاده است و از نظر عامه مردم مثبت ارزيابى 
نمى شــود. اين نوع ازدواج ها از اين نظر كه ممكن اســت 
براى خانم خاطره هاى منفى گذشــته را تداعى شود و در 
زندگى جديد اين خاطره ها مشكل ساز شود، آسيب زاست 
و از اين نظر كه خانم تا حدى مهارت هاى همســردارى و 
زندگى مشــترك را تجربه كرده اســت، مى تواند زندگى 

خوبى باشد.
 البتــه مطلقه بودن دليل بر اين نيســت كــه اين زنان 
نمى توانند با فرد مورد علاقه خود ازدواج كنند، ولى اكثر 
والدين با ديد سنتى به اين ازدواج ها مى نگرند و مخالفت 

مى كنند. 
توصيه مى كنم بعد از گذشــت 7 سال تكليفتان را روشن 
كنيد و موضوع را با صراحت با خانواده درميان بگذاريد و 
با پيش بينى بعضى از مســايل، آن ها را متقاعد كنيد كه 
اين ازدواج به صلاحتان اســت. اگر جرأت نمى كنيد، پس 
اجــازه دهيد آن خانم هم براى زندگيش تصميم بگيرد و 
بيش از اين به او وعده ندهيد. اگر با مخالفت خانواده روبه 
رو شــديد، صبور باشيد و به آن ها زمان براى پذيرش اين 

امررا بدهيد. 
خوانندگان گرامى! شما مى توانيد پرسش هاى خود را 
از مشاور روزنامه به سامانه 300072305 پيامك كنيد. 
پرسش هاى شــما پس از بررسى توسط مشاور پاسخ 

داده خواهد شد.
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استاندارخراسان رضوى در همايش ملى ساختمان عنوان كرد

رعايت نكردن استانداردها تهديدى براى شهرها

خبر

هادى زهرايى  اســتاندار خراسان رضوى 
گفت: رعايت نكردن استانداردهاى ايمنى در 
ساختمان ها تهديدى جدى براى شهرهاست.
استاندار خراسان رضوى در چهارمين همايش 
ملى ســاختمان با اعلام ايــن مطلب افزود: 
بحث هاى ايمنى اطفا و اعلام حريق بويژه در 
ساختمان هاى بلندمرتبه به تهديدى جدى 
و ملموس در شــهرهاى بزرگ بدل شده و 
تجارب ساختمان هاى حادثه ديده در تهران و 
مشهد، گواهى بر ضرورت اجراى شاخص هاى 
ايمنى و اســتفاده از تكنولوژى هاى نوين در 

اين نوع از ساختمان هاست. 
عليرضا رشيديان ادامه داد: بخش مسكن و 
ساختمان با ســهم 42 درصدى، بزرگترين 
مصرف كننده و هدر دهنده انرژى در كشور 
است و با اجراى راهكارهاى كم هزينه و اعمال 
استانداردهاى تدوين شــده مى توان تا 30 
درصد مصرف انرژى در اين بخش را كاهش 
داد. وى يادآور شد: طبق عكس بردارى هاى 
هوايى از شهر مشهد، ميزان هدر رفت انرژى 
در بخش شــرقى آن كه كمتر توسعه يافته 
است چندين برابر ســمت غربى آن است و 
اين نشــان دهنده نقش ساختمان هاى غير 

استاندارد در هدر رفت انرژى است.
اســتاندار ادامه داد: همه اين شرايط، نتيجه 
توجه نكردن به توسعه پايدار در حوزه صنعت 
ساختمان است؛ امرى ضرورى، كه خود را در 
كاهش قابليت زندگى در كلانشهر، ناكارآمدى 

اقتصادى و بحران منابع زيســت محيطى، 
نشــان داده و ســبب بروز انواع مشكلات و 

بحران ها در توسعه مسكن مى گردد. 
وى تصريح كرد:با انتخاب مشــهد به عنوان 
پايتخت فرهنگى جهان اسلام در سال 2017 
محور موضوعــى اين همايش در تداوم خط 
راهبــردى دوره قبلى و تمركــز بر موضوع 
توســعه پايدار و بازانديشى ضرورت توجه و 
نگاه جامع به كليه مؤلفه هاى توسعه شهرى 

است.
وى افزود: با نگاهى به تاريخ و الگوى هاى مهم 
معمارى ايرانى، مى توان به باز تعريف مفاهيم 
در هم گرايى فرهنگى و ايدئولوژيك شهر و 

حقيقت هويت ايرانى دست يافت.
وى با اشــاره به اينكه مثال بســيار عينى و 
روشــن آن، مجموعه محورى و بسيار فاخر 
روضه منوره حــرم حضرت امــام رضا (ع) 
است، افزود: بيش از 10 قرن پيش، مجموعه 
معماران ايرانى اســلامى بــا درك عميق از 
فرهنــگ اقليم اقتصاد، مؤلفه هاى زيســت 
محيطى و از همه مهم تر ارزش هاى انســانى 
به تعريف دقيقى از اين هنر به تناســب هنر 

ايرانى اسلامى پرداختند.
معاون مســكن وزير راه و شهرسازى نيز در 
اين مراســم گفت: با كمك آموزش توسط 
دانشگاه و الزام دولت بايد سيستم BIM در 

ساختمان سازى كشور به كارگيرى شود.
حامــد مظاهريــان افــزود: ابتدادولت بايد 

ساختمان هايى را به صورت پايلوت اجرا كند 
و سپس اين سيستم به صورت قانون در آيد 

و در سراسر كشور اجرا شود.
وى با اشــاره به حادثه ســاختمان پلاسكو، 
اظهار داشت: پلاسكو ســاختمانى باستانى 
نبود و بايد توجه داشت، وقتى افراد مختلف 
در يك ســاختمان كار مى كنند، تضادهايى 
بوجود خواهد آمد كه براى رفع آن بايد پيش 

بينى هاى لازم را انجام دهيم.
وى دربــاره معضــلات صنعت ســاختمان 
در كشــورگفت: يكــى از معضلات صنعت 
ساختمان در ايران اين است كه غير اقتصادى 
است و نكته ديگراينكه روند ساخت و سازها 

به دليل بروكراسى هاى ادارى، طولانى است. 
سيســتم BIM يك انقلاب در ساختمان 
ســازى، يك طراحى تخصصى براى اجرا و 
صرفه جويى و مديريت يكپارچه ســاخت و 

سازهاست.
مظاهريان تصريح كرد: در اين سيســتم با 
مدل سازى اطلاعات ساختمان و به كارگيرى 
آن، مى توان به يك ايده واحد رســيد. كشور 
ما حدود 8 تا 10 ســال از دنيا عقب است، 
كه اين فاصله قابل جبران اســت اگر نتوانيم 
اين فاصله را جبران كنيم، ديگر مهندسين ما 
نمى توانند به فعاليت خود ادامه دهند و اين 

كار نيازمند عزم ملى و قانونى است.

خبر

هنگامــه طاهرى: مديركل دامپزشــكى 
خراســان رضوى گفت: در صورت مشاهده 
هر گونه نشــانه بيمارى آنفلوانزاى پرندگان 
حتى در پرندگان قفسى و خانگى، بى درنگ 

دامپزشكى را در جريان بگذاريد.
دكتر مجيــد روحانى نژاد بــه خبرنگار ما 
اظهار داشــت: به دليل بروز اين بيمارى از 
طريق پرندگان مهاجر و حيات وحش، تمام 
پرندگان شــهرى و روستايى نيز در معرض 

خطر ابتلا به بيمارى مذكور هستند .

وى بيان داشت: در اين خصوص حتى كلاغ 
و گنجشك هم جزو پرندگان حيات وحش 
محسوب مى شوند و مى توانند منتقل كننده 

اين بيمارى باشند.
روحانى همچنين اذعان داشــت: علايم اين 
بيمارى كبودى و خونريزى در ناحيه پا ، تاج 
و ريش پرنده و بخصوص مشكلات تنفسى 

است.
او تصريــح كــرد: پرندگانى كــه در قفس 
نگهدارى مى شــوند مانند پرندگان خانگى 

و پرندگان روســتايى كــه از جايگاه خارج 
نمى شــوند و در معرض قرابــت با پرندگان 
حيات وحش قرار نمى گيرند، در معرض ابتلا 

نيستند.
وى خاطر نشــان كرد: در راستاى اقدام هاى 
پيشگيرانه تا اطلاع ثانوى بازار خريد و فروش 
پرندگان در جمعه بازار مشــهد نيز تعطيل 

خواهد بود.
به گفته او اين اقدام ها صرفاً جنبه پيشگيرانه 
دارد و بــه صورت ملى توصيه مى شــود نه 

منطقه اى.
او باز هم بر تهيه گوشت مرغ و تخم مرغ از 
مراكز مجاز و تحت نظارت دامپزشكى توصيه 

اكيد كرد.

مديركل دامپزشكى خراسان رضوى در گفت و گو با قدس:

گنجشك و كلاغ هم موجب بروز آنفلوانزاى پرندگان مى شوند

رقم هاى دريافتى مساجد 
با توجه به همين معيارها 

از 300 هزار تومان براى 
نيمى از روز تا 1/5 ميليون 

تومان براى دو نوبت در 
روز در نوسان است
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قدردانى نماينده شيروان از روزنامه قدس بخاطر شناساندن محرومان به مسؤولان
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رضاطلبى  نماينده مردم شيروان گفت: اقدام هاى 
مناسب و اساسى براى ســامان دهى به وضعيت پدر 
و دختر شيروانى كه شرايط زندگى مناسبى نداشتند 
از سوى ســازمان هاى مختلف در حال انجام است، به 
طورى كه اميد مى رود، قبل از سال جديد اين خانواده 

از شرايط رفاهى مناسبى برخوردار شوند.
دكترعبدالرضاعزيزى در ادامه به قدس افزود: توجه 
و تلاش هــاى توليت محترم آســتان قدس رضوى 
در محروميت زدايى و رســيدگى به اقشــار آسيب 
پذير قابل ســتايش و قدردانى است و از رسانه هاى 
ديگر نيز انتظار اســت كه همچون روزنامه قدس در 

شناسايى مواردى همچون اين خانواده به مسؤولان 
كمك كنند تا وضعيت رفاهى و معيشــتى مناسبى 

براى آن ها تأمين و تهيه شود.
وى همچنين تصريح كرد: در راستاى توسعه خدمات 
تأمين اجتماعى به مــردم فاروج كه در حال حاضر 
بيمه شــدگان آن از شهرســتان شــيروان خدمات 
دريافت مى كنند، از مديركل تأمين اجتماعى استان 
خراسان شمالى درخواست شد كه در جهت مستقل 
كردن بيمه شدگان اين شهرستان و راه اندازى شعبه 
تأمين اجتماعــى و درمانگاه، اقدام ها و پيگيرى هاى 

لازم را انجام دهد.

س
قد

ى/ 
ضاي

ى ر
عل

مد
مح

س 
عك

آب و �وا
  بارش باران و برف و كاهش قابل 
ملاحظه دما در روزهاى پايانى هفته

قدس: اداره كل هواشناسى خراسان رضوى در اطلاعيه اى 
اعلام كرد: با تقويت هسته بارشى سامانه در حال گسترش 
به ســمت استان خراســان رضوى، از امروز تا ظهر فردا با 
توجه به وقــوع بارش هاى رگبارى توأم با رعد و برق و در 
نواحى مســتعد با بارش تگرگ، احتمال آبگرفتگى معابر 
و ســيلابى شدن مسيل ها در سطح اســتان دور از انتظار 

نيست. 
طبق خروجــى مدل هاى هواشناســى بيشــترين حجم 
بارش در شهرستان هاى بردسكن، تربت حيدريه، كاشمر، 
نيشــابور، سبزوار، كوهســرخ، فريمان، صالح آباد، جوين، 
جغتاى، چناران، اطراف شهرستان هاى گناباد و تربت جام 

پيش بينى شده است.
در اين اطلاعيه آمده است از امروز تا روزهاى ابتدايى هفته 
پيش رو، اســتان به تناوب تحت تأثير جربانات ناپايدار و 
بارشــى قرار خواهد گرفت و پيش بينى مى شود با تقويت 
جريانات مرطوب جنوبى بر روى استان، بارش هاى نسبتاً 
خوبى بويژه در نواحى غربى و نيمه جنوبى بيشتر به شكل 
رگبارى بــا احتمال رعد و برق همراه با وزش باد نســبتاً 

شديد تا شديد داشته باشيم.
در روز چهارشــنبه نيز قدرى از شدت ناپايدارى ها كاسته 
خواهد شد، اما با نفوذ و گسترش جريانات سرد شمالى بر 
روى استان از روز پنجشنبه تا صبح روز يكشنبه هفته آتى 
ضمن كاهش قابل ملاحظه دما، بارش هايى بشكل برف و 

باران در سطح استان خواهيم داشت.  
بر اين اســاس براى امروز اغلب نواحى خراســان رضوى 
آســمانى ابرى و مه آلود و در بعضى ساعات با رگبار باران 
(بارش در نواحى مرتفع و كوهستانى به شكل رگبار برف) 
بــا احتمال رعد و برق گاهى با وزش باد نســبتاً شــديد 

پيش بينى شده است.   

��ارش
 راه «بى راه» مدرسه، دانش آموزان 

كوى «كافى» را خانه نشين كرده است

قدس آنلاين: كوى«كافى» و روســتاى «زركش» باجمعيتى 
افزون بر 10 هزار نفر با اينكه فاصله چندانى با مشهد ندارند، 
اما كمبود فضاى آموزشــى مردم اين منطقــه را مى آزارد و 
فاصله راه مدرســه تا خانه موجب بازماندن برخى از دختران 

از تحصيل شده است. 
كمبود فضاى آموزشى موجب شده تا 500 دانش آموز ابتدايى 
كوى كافى هر روز مسيرى يك كيلومترى را طى كنند تا خود 
را به تنها دبستان روســتاى زركش برسانند به اين اميد كه 
خيران و مسؤولان روزى اين مسير ناهموار را براى تحصيل 

آن ها هموار كنند.
متأســفانه در اين منطقه، مدارس متوسط اول و دوم پسرانه 
وجود ندارد و دانش آموزان اين مقاطع نيز ناچارند، رنج سفرى 
پنج كيلومترى را تا روستاى كاظم آباد براى رسيدن به مدرسه 
به جان بخرند.هر چند كه در اين راستا خيرى نيك انديش با 
وقف زمين 1600 مترمربعى خود سعى در جبران بخشى از 
اين كمبودها داشته است، اما اهالى اين منطقه نيازمند كمك 
و توجه ديگر خيران براى ساخت و تجهيز مدرسه هستند و 

پولى در بساط ندارند.
محمد فانى، رئيس شوراى اسلامى بخش مركزى شهرستان 
مشهد با اشاره به اينكه تنها دبستان روستاى زركش مدرسه اى 
خيّر ساز است كه سال هاى پيش توسط واقفى كويتى وقف 
شــد، اظهار كرد: در هر نوبت اين مدرســه 500 دانش آموز 
حضور دارند كه فضاهاى آموزشــى و تفريحى تناســبى با 

جمعيت آن ها ندارد.
وى به كمبود مدارس متوســطه دخترانه و پســرانه در اين 
منطقه نيز اشــاره كرده و افزود: بسيارى از خانواده هاى اين 
دانش آموزان هزينه تأمين ســرويس مدرســه براى فرزندان 
خود را ندارند و حتى براى تأمين هزينه هاى تحصيل فرزندان 
خود نيز مشــكل دارند. وى يادآور شــد: اين منطقه بيش از 
200 دانش آموز متوســطه اول و دوم پســر دارد كه ساخت 
يك دبيرستان براى اين دو مقطع تحصيلى يكى از نيازهاى 
ضرورى منطقه كوى كافى است و اگر مدرسه مناسبى در اين 
منطقه ساخته شود، تعداد هشت روستاى اين منطقه را كه 

بدون مدرسه است، تحت پوشش قرار خواهد داد.
وى تصريح كرد: دانش آموزان دختر در مقطع متوسطه اول هر 
چند كه داراى مدرسه هستند، اما واقعيت اين است كه واحد 
مســكونى كه به اين امر اختصاص يافته از لحاظ بهداشتى و 

ايمنى فضاى نامناسبى دارد.
وى بيان مى كند: دانش آموزان مقطع متوســط دوم نيز براى 
رفتن به مدرسه ناچارند، مسافتى بيش از پنج كيلومتر را طى 
كنند كه اين قبيل مســايل باعث شده تا برخى از خانواده ها 

مانع ادامه تحصيل فرزندان خود شوند.
وى با اشاره به اينكه خيرى نيك انديش زمينى به مساحت 
1600 متر مربع در منطقه كوى كافى براى ساخت مدرسه 
متوسطه دخترانه اهدا كرده است، گفت: براى ساخت مدرسه 
در اين زمين حدود 70 تا 80 ميليون تومان هزينه بتن ريزى 
اوليه آن است كه نيازمند ورود خيران براى انجام اين مرحله 
از ســاخت مدرسه هستيم چرا كه آموزش و پرورش و بنياد 
مسكن قول مساعدت و همكارى براى ساخت مدرسه پس از 

بتن ريزى آن را داده اند.

 از آقاى عباســى مديرعامل سياه جامگان  خواهشمنديم 
هرچه زودتر اكبر ميثاقيان را بياورد تا خداداد عزيزى تيم را به 

دسته پايين تر نبرده .
915...2740

 با تشكر كه اين ستون را جهت بيان مشكلات مردم جامعه 
ايجاد كرديد، ولى خيلى كم بوده كه مســؤولان نســبت به 

مشكلات مطرح شده، پاسخگو يا پيگير حل مسأله اى باشند.
915...8589

 شما روزنامه هاى استان به خاطر ترس از يك قاضى آن قدر 
سكوت كنيد تا پديده سقوط كند به ليگ يك ... كجاى دنيا 
ديديد يك قاضى براى تيم شهر، تصميمات فوتبالى بگيرد، 
مهاجرى اگر به فكر فوتبال اســتان بود، هفته قبل خودش 

مى رفت.
915...5597

 چرا راهنمايى و رانندگى به بلوار توس چهارراه دانش توجه 
ندارد؟ مدت زمان چراغ سبز غرب به شرق 40 ثانيه و از شرق 
به غرب كه شــايد ترافيك بيشترى هم داشته باشد 20ثانيه 

است.
915...3523

 آيا شــركت آب و فاضلاب و شهردارى زمان بهترى براى 
اجراى طرح فاضلاب و اگو در مشــهد پيــدا نكردند! پاييز و 
زمســتان كه هر بچه اى مى داند، احتمال بارندگى هســت. 
كارشناســان محترم! كوچه ها و خيابان ها و زندگى مردم گل 

آلود شده.
915...3660

 آقاى قاضى حيدرى و شوشــترى مدير عامل پديده! شما 
بــا اين تصميم مبنى برحفظ مهاجرى پديده را به ليگ يك 

فرستاديد. 
939...6085

 اكثر خانم هايى كه ســبزى بســته بندى مى كنند، كارت 
سلامت ندارند. مسؤولان رسيدگى كنند.

915...2654
 چرا ورك شاپ تخصصى بازيگرى در مجتمع امام رضا(ع) 
با حضور قاسم زارع و فريبا كوثرى  بدون اطلاع رسانى قبلى 

برگزار شد؟
936....5158

  رينگ ارتباطى  طرقبه شانديز 
در ايستگاه آخر

شانديز- خبرنگار قدس:  فرماندار  طرقبه شانديز در جلسه 
تحصيل حريم نغندر، خادر شانديز با اعلام اينكه با انجام اين 
پروژه رينگ ارتباطى شهرســتان تكميــل و رفت و آمد در 
مســير هاى ييلاقى تسهيل خواهد شــد افزود: پروژه مذكور 
بخشى از طرح عظيم تسهيل دسترسى هاى شهرستان بوده 
وتكميل رينگ ارتباطى مى تواند نقــش مؤثر و ارزنده اى در 
كاهش آلودگى هاى زيست محيطى و افزايش ايمنى سفر  را 

به همراه داشته باشد . 
حسينى افزود: اين رينگ همچنين اطمينان بخشى در مواقع 
بحران و حوادث غير مترقبه را كاهش مى دهد، لذا همكارى و 
مساعدت مالكان و ساكنان روستاهاى مسير علاوه بر مواهب 
اجتماعى و اقتصادى مســتوجب اجــر اخروى و عنايت هاى 

معنوى نيز خواهد بود. 
وى يادآور شــد: طول مســير به ميــزان 2/5 كيلومتر و با 
عرض 26 متر از سمت روستاى خادر به نغندر با مساعدت 
و همراهى مردم از يك ســو و همكارى شــهردارى و راه و 
شهرسازى با امضاى تفاهم نامه به زودى وارد مرحله اجرايى 

خواهد شد. 
فرماندار طرقبه و شانديز اظهار كرد: بدين ترتيب يك گام به 
تكميل رينگ ارتباطى و اتصال شهرهاى شانديز و طرقبه از 
اين مسير نزديك شديم كه اميدواريم با اتصال شهر شانديز 
به ميدان نمايشگاه و شهر طرقبه به بلوار نماز رينگ ارتباطى 
كلان شهر مشهد و شهرهاى طرقبه وشانديز نيز به هم متصل 
و تكميل شــود.در اين جلسه مقرر شــد زمين هاى واقع در 
محدوده اجراى پروژه با كار كارشناسى تحصيل و مابه التفاوت 
ارزش افزوده وملك توســط شهردارى شانديز با صدور پروانه 
مجاز جبران شــود و بنياد مسكن با شهردارى در اين زمينه 

همكارى كند.

رئيس شوراى شهر خواستار شد
  پرداخت مطالبات شهردارى توسط 

اداره ها و سازمان ها
بجنورد-خبرنگار قدس: رئيس شــوراى اســلامى شهر 
بجنورد از اداره هاى استان خواست هر چه سريع تر مطالبات 

شهردارى را پرداخت كنند. 
حســين پيلتن در جلســه شوراى شــهر بجنورد با تشريح 
مشــكلات مالى شــهردارى و تعويق در پرداخت مطالبات 
پيمانكاران و كارگران همچنين شــركت تأمين نيروى طرف 
قرارداد اين نهاد اظهار كرد: با تمامى اداراتى كه به شهردارى 
بجنــورد بدهى دارند مكاتبه كرده ام كه هر چه زودتر بدهى 

خود را تسويه كنند.
پيلتن تصريح كرد: با توجه به اينكه فرماندهى سپاه بيش 
از 6 ميليــارد تومان به شــهردارى بجنورد بدهكار اســت 
طى مكاتبه اى به طور جدى خواســتار شــده ام كه حق و 
حقوق شــهردارى را بپردازد تا شــهردارى بجنورد بتواند 

بدهكارى هايش را تسويه كند.

مخاطبان عزيز خرسنديم كه ارتباط دوسويه با اين 
رسانه در ارسال سوژه از سوى شما خوانندگان 
گرامى، با راه اندازى اين ستون به ثمر نشست، 

بنابراين اميدواريم مسؤولان دستگاه هاى اجرايى با 
پاسخ خود، ما را در اين مسير همراهى كنند. شما 

مى توانيد از طريق سامانه پيامكى 300072305 با ما 
در تماس باشيد.

خبر

قدس  عضو شــوراى اسلامى شهر مشهد 
در نشست صميمى با شهروندان منطقه 4 در 
مسجد قائميه (پنجتن 54) از افزايش سرانه 
فضاى سبز حاشيه شهر طى سه سال گذشته 

از 3 به 6 متر خبر داد.
غلامحســين صاحبى گفــت: در زمان آغاز 
به كار شــوراى چهارم، سرانه فضاى سبز در 
حاشيه شهر مشهد، بين 2 تا 3 متر مربع بود 
كه با اختصاص 70 درصد اعتبار فضاى سبز 
به حاشيه شهر، بيش از 100 بوستان در اين 
محدوده از شهر احداث و سرانه فضاى سبز 

به 6 متر مربع افزايش يافت.
رئيس كميســيون خدمات شهرى و محيط 
زيست شــوراى اسلامى شهر مشهد با بيان 
اينكــه مهاجــر پذيرى مشــهد تنها دليل 
رشــد حاشيه نشــينى در اين شهر نيست، 
خاطرنشــان كــرد: رعايت نكــردن اصول 
شهرسازى در سال هاى گذشته، دليل توسعه 
حاشيه اين شهر بوده است.صاحبى به نهضت 
آســفالت در سال هاى 93 و 94 اشاره كرد و 
افــزود: در اين مدت با اقدامى جهادى بيش 
از 2 ميليــون متر مربــع از معابر خاكى در 
حاشيه شهر زيرسازى و آسفالت شده است 
و در مناطقى از قبيل شــهردارى منطقه 4 
نيز معابر خاكى داراى طرح تفصيلى، ديگر 
وجود نــدارد.وى در ادامه اضافه كرد: مرحله 

يك خط 2 قطار شــهرى با اولويت بيشترى 
در محدوده بلوار طبرســى در حال اجراست 
كه در آينده نزديك به بهره بردارى مى رسد 
و پس از بازگشايى معابر، 700 ميليون تومان 
اعتبار براى بازسازى بلوار طبرسى شمالى در 
نظر گرفته شده است.عضو شوراى اسلامى 
شهر مشــهد بر ساماندهى كشف رود تأكيد 
كرد و يادآور شد: در اولين جلسه كميسيون 
حاشيه شهر، ساماندهى كشف رود در دستور 
كار قرار گرفت و خوشبختانه تاكنون حدود 
90 هكتار گودبردارى و آماده كاشت درخت 
شده است و تا پايان سال 20 كيلومتر از اين 

محدوده پاكسازى مى شود.
شــهردار منطقــه 4 مشــهد نيــز در اين 
نشســت معابر خاكى را يكى از اصلى ترين 
درخواست هاى شــهروندان دانست و گفت: 
خوشــبختانه منطقه 4 يكى از مناطقى بود 
كه به صورت پيشــرو در ايــن زمينه عمل 
كرد به طورى كه طى 3 سال گذشته بيش 
از 700 هزار متــر مربع از معابرى كه داراى 
طرح تفصيلى شهرســازى بودند، زيرسازى 
و روكش آســفالت شدند.سيد كمال الدين 
شــاهچراغى فاضلاب هاى خانگى رها شده 
در معابر را از عوامل كاهش عمر جدول ها و 

تحميل هزينه بيشتر بر مديريت شهرى بيان 
كرد و اذعان داشــت: اين معضل با همكارى 
شهروندان در خصوص حفر چاه در منازل و 
يا اتصال به شبكه جمع آورى فاضلاب شهرى 
رفع خواهد شد و براســاس هماهنگى ها و 
پيگيرى هاى صورت گرفته اجراى شبكه اگو 
در نواحى يك و دو اين منطقه تقريباً به اتمام 
رســيده و در محدوده ناحيه 3 با اولويت در 
پنجتن اجرا مى شود.شــهردار منطقه 4 در 
بخش ديگرى از ســخنانش به فضاى سبز 
منطقه اشــاره كرد و اظهار داشت: منطقه 4 
از متراكم ترين مناطق شــهرى است و بايد 
250 هزار متر مربــع زمين تملك و در آن 
بوســتان و ... احداث شــود تا يك متر مربع 
به ســرانه فضاى ســبز منطقه اضافه شود. 
شاهچراغى ادامه داد: با اين وجود منطقه 4 
تنها منطقه اى است كه 2 بوستان ويژه بانوان 
دارد و با دارا بودن 3 بوستان بزرگ بالاى 15 
هكتار و 10 بوستان محلى، 87 هكتار فضاى 
سبز در اختيار شــهروندان اين منطقه قرار 
دارد.وى خاطرنشــان كرد: همچنين مرحله 
2 بوستان اقاقيا با 6 هزار متر مربع مساحت 
در طبرسى شــمالى 17 آماده بهره بردارى 
مى باشد و مراحل احداث بوستان 4 هكتارى 
در محدوده شهرك صبا،نيكروز و نوكاريز نيز 

در اوايل سال آينده به پايان مى رسد.

عضو شوراى شهر خبر داد
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مديرعامل شركت آب منطقه اى در تحريريه قدس:

جيره بندى آب خط قرمز خراسان رضوي است
هنگامه طاهرى   مشــكل تأمين آب شهر 
مشهد همواره يكى از دغدغه هاى مهم مسؤولان 
و مردم بوده، بخصوص كه مشهد شهرى زيارتى 
و ســياحتى است و اين دلنگرانى مى رود كه در 
ايام پيك مســافر با كمبود و يا جيره بندى آب 
مواجه باشيم. نگرانى مردم از وضعيت آب شرب 
و غير شرب مشهد ما را بر آن داشت تا نشستى 
با مسؤولان آب منطقه اى خراسان رضوى داشته 
باشــيم. آنچه در زير مى خوانيد ماحصل گفت 
وگويى است كه با محمد حسين جعفرى مدير 
عامل شركت آب منطقه اى خراسان رضوى در 

اين نشست داشتيم.

 با توجه به وضعيت تأمين آب شــرب 
مشــهد هميشه انگشت اشــاره سمت 
وضعيت سدهاى استان بوده و در خصوص 
مشــهد اغلب از سد دوســتى نام برده 
مى شود. لطفاً در باره موقعيت شهر مشهد 

از لحاظ تأمين آب توضيحاتى بفرماييد.
 به طور حتم يكى از وظايف ما تأمين و انتقال آب 
تا مبادى ورودى  مشهد است. به لحاظ فنى هيچ 
شهرى نيست كه براى تأمين آب ويژگى هايش 
مثل مشهد باشد. ما هميشه در طراحى تأمين آب 
شهر ها جمعيت، اماكن و فضاى سبز را محاسبه 
مى كنيم و متوسط ميزان آب مورد نياز شهر را 
تخمين مى زنيم. اما در مشهد فاصله بين متوسط 
مصرف تا ماكســيمم آن گاهى به حدود 2 برابر 

مى رسد. 
اگر در مشهد 8 مترمكعب در ثانيه ورودى آب 
از منابع آبى داشته باشيم شهرمان دچار مشكل 
كم آبى نخواهد شــد. اما واقعيت اين است كه 
در برخــى روزهاى خاص بايــد نزديك به 13 
متر مكعب بر ثانيه آب تأمين كنيم. لذا ما بايد 
ظرفيت توليد و انتقال آب را براى 13 مترمكعب 
بــر ثانيه فراهم نماييم. لذا عــلاوه بر بالا رفتن 
هزينه ها بايد در اين زمينه ريســك پذيرى هم 

داشته باشيم.
اما آنچه اهميت دارد تأمين آب براى مشــهد تا 
افق  1420  اســت. چنانكه اگــر از الان برنامه 
ريزى مناســب نداشته باشــيم بطور حتم در 
افق 1420 براى تأمين آب اين شــهر با مشكل 
مواجه خواهيم شــد. از اين رو اگر امروز بتوانيم 
از آبخوان ها، آب شــهر مشــهد را تأمين كنيم 
اقتصادى تريــن و باصرفه ترين راهكار را انجام 

داده ايم.
ما در استان 37 آبخوان داريم و بهترين كار اين 
است كه مديريت منابع و مصارف آن را طورى 
تنظيم كنيــم كه خودش نيازها را بين خودش 
تقســيم و توزيع كند به طورى كــه نيازى به 

مباحث انتقال آبِ بين حوضه نباشد .
در كار گــروه امور زيــر بنايى اســتان برنامه 

آبخوان هاى كل دشت هاى استان تا افق 1420 
را به تصويب رسانده ايم و مصوبه شوراى برنامه 
ريزى اســتان را هم گرفته ايــم. از اين رو براى 
تأمين نياز آب كاشمر،نيشابور،ســرخس و ...از 

آبخوان ها تا افق 1420  برنامه داريم .  
الان كفه مصارف آب مشــهد 1/4 دهم اســت 
يعنى حدود 30 تا 40 درصد بيش از منابع آب 
موجودمان استفاده مى كنيم. براى متعادل كردن 
مصرف تا افــق 1420 بايد منابع مان را ذخيره 
كنيم تــا به ضريب 75 درصدى برســيم، ولى 
اگر ناچار شــويم سراغ منابع آب بين حوضه اى 

خواهيم رفت. 

  موضوعى كه همــواره دغدغه مردم و 
رسانه هاست اين اســت كه وضعيت آب 
پشت سدها خوب نيست و اين در حالى 
است كه تأمين آب شرب مشهد وابسته 
به ميزان آب اين سدهاســت لطفاً درباره 
آخريــن وضعيت ســدها توضيحاتى را 

بفرماييد:
 حجم آبى كه الان در ســدهاى استان ذخيره 
داريم 351 ميليون متر مكعب است . اين حجم 
آب در سال گذشــته 418 ميليون متر مكعب 
بوده يعنى نزديك به 68 ميليون متر مكعب آب 
اين مخازن نســبت به سال قبل كاهش يافته و 
بيشــتر هم مربوط مى شود به سد دوستى. چرا 
كه سد دوستى در سال گذشته 343 ميليون متر 
مكعب آب داشته و الان 243 ميليون مترمكعب 
آب دارد به عبارتــى نزديك 100 ميليون متر 
مكعب با كاهش آب مواجه شده. البته يك خبر 
خوب هم بدهيم كه چند روزى است ورودى آب 
به ســد دوستى هم برقرار شده در حالى كه در 
سنوات قبل از اسفند به بعد آب در سد دوستى 

جريان پيدا مى كرد كه اين هم ناشــى از ذوب 
شدن برف هاســت. در اين خصوص بايد بگويم 
الان آب 30 مترمكعب برثانيه در حال ورود به 

سد دوستى است .
اما براى تأمين آب مشــهد بايد ســناريو هاى 
مختلفــى را ببينيم . ما 3 ســناريو تخمين 
مى زنيــم كه طبق آن ها آب مشــهد را براى 
ســال 96 تأمين مى كنيم؛ هر چند اصل را بر 
اين مى گذاريم كه شــرايط را طورى مديريت 
كنيم تا دچار جيره بندى آب نشــويم . تصور 
ما بر اين اســت كه در حالت بد بينانه انتقال 
آب به مشهد را از ســد دوستى  40 ميليون 
متر مكعب پيش بينى كرديم،طبق تصور واقع 
بينانــه 60 ميليون متر مكعب و خوش بينانه 

80 ميليون متر مكعب. 

  اگر بخواهيم تخمين بزنيم مشــهد از 
آب سدها چقدر استفاده مى كند شما چه 

عددى را عنوان مى كنيد؟
 آب ســد طرق و كارده اختصاص يافته به آب 
شــرب، اما طى ســال هاى اخيــر كه وضعيت 
بارندگى خوب نبوده آب ســد دوستى هم براى 
شرب مشهد اختصاص يافته، سد ارداك هم كه 
امســال به بهره بردارى رسيد15 ميليون از 30 

ميليون متر مكعب ظرفيت آن براى شرب است.
هر چند نيازمند طرح هاى تكميلى مثل تصفيه 
خانه است از اين رو هنوز آب سد كارده و ارداك 

را در تصفيه خانه آب و برق تصفيه مى كنيم.

 آيا ســد جديد ديگرى بــراى اجرا در 
طرح هايتان داريد؟

تمام طرح هاى توســعه منابع آب اســتان در 
برنامه ريــزى افق ما هســت.ضمن اين كه بر 
حسب اولويت طرح هاى توسعه منابع آب اجرا 
شــده اند. فقط يك طرح در حال اجرا داريم كه 
سد شوريجه در انتهاى رودخانه كشف رود است. 
تعداد ديگرى از ســدها هم مثل سد چهچهه و 
قره تيكان امسال به بهره بردارى خواهند رسيد. 

  وضعيت آب شــهرهاى استان را براى 
سال آينده چگونه ارزيابى مى كنيد؟

وضعيت خراســان رضوى به گونه اى است كه 
بيشترين اتكاى آن به منابع آب زير زمينى است. 
با اينكه بين منابع آب زير زمينى و منابع آب هاى 
سطحى كشور تعادل برقرار است اما در استان ما 
78 درصد مصارف مان از آب هاى زير زمينى و 
فقط 22 درصدمصرف از آب هاى سطحى است. 
بنابراين بدترين شرايط را در خصوص منابع آب 
زيرزمينى و بيشــترين افت سفره هاى آب زير 
زمينى در كشور داريم. 15 دشت استان كه در 
مراكز شهرهاى بزرگ هستند با افت بيش از يك 

متر مواجه اند يعنى بحرانى هستند. 
نگاهمان به آب  فقط آب شــرب نيست چون 
تنها 8 درصد آب در اســتان، شــرب است اما 
براى مصارف كشاورزى و صنعت با چالش جدى 
مواجهيم.  آبخوان 7 دشت استان نيز پايلوتند كه 

بايد روى آن ها برنامه ويژه اجرا كنيم. 
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